
Prva kunčja farma
na Dolenjskem?

NA OBISKU PRI SONJIIN RAJKU KASTELIC

Govorimo in pišemo o odhodu Ijudi predvsem tnladih, iz vasi
v mesta, o zapuščenih kmetijah, o neobdelani zemJji, o razpa-
dajočih poslopjih...

In kako je danes? Na številnih zapuščenih kmetijah je zopet
začelo utripati življenje, bodisi da so se prejšnji lastniki vrnili,
da so se vrnili njihovi otroci, ali pa so kmetijo kupili Ijudje, ki so
si zaželeli živeti na vasi, obdelovati zetnljo in rediti domače ži-
vali.

Mlada zakonca Sonja in Rajko Kastelic sta torej le dva izmed
mladih, ki sta se odločila, da zapustita mesto in se s svojimi
tremi otroci preselita na vas: v Stično. Vendar to ni njuna edina
želja. V Stični želita ustanoviti kunčjo farmo, ki naj bi bila prva
farma te vrste na Dolenjskem in ena prvih v Sloveniji.

Odločila sta se, da ustanovita kunčjo farmo. Kako sta prav-
zaprav prišla na to idejo?

»Ja, ideja je pravzaprav že stara, saj načrtujeva to farmo že
odkar sva se poročila. Želela sva imeti malo večjo drnžino,-
česar pa si ne bi mogla privoščiti v mestu v najinem prvem sta-
novanju, ki je bilo zelo majhno. Tako sva hodila gledat po
vaseh, če so kje kakšne manjše kmetije. Naletela sva na kup
praznih kmetij, ki pa jih nikakor nisva mogla kupiti, saj jifa last-
niki enostavno niso hoteli prodati. Nato sva zvedela, da je na-
prodaj kmetija v Stični. Odšla sva si jo ogledat in ker nama je
bila kar všeč terje bila tudi cena dostopna, sva se odločiia, da jo
kupiva.«

S kuncise nameravaš, Sonja, vsaj na začetku, ukvarjati samo
ti. Kakšen pa bo tvoj delovni dan?

»Po podatkih naj bi se $ kund ukvarjala približno šest ur
dnevno. Moje delo bi obsegalo predvsem nasipanje krmilnikov,
kontrolo prirastka, ogled živih kuncev, če so vsi zdravi, delo $
kunčjimi samicami ter vodenje kartotek. Dela pravzaprav ne
bo tako veliko, ker se namevavava odločiti za nov način goje-
nja, to je za gojenje na rešetkah s samim odvajanjem. Če pa bi se
odločila za star način — za čiščenje kletk ročno, bi verjetno mo-
rala močno zmanjšati število kuncev. Naj povem še, da name-
ravava imeti, vsaj na začetku, od sto do stopetdeset zajkelj, to-
likšnega števila pa pri tradidonalni reji ne bi zmogia.«

Sta pravzaprav šele na začetku vajine farme. Pa sta doslej na-
letela že na mnogo teiav?

»Ne, težav doslej pravzaprav ni bilo veliko. Največja težava
je, da niinava ustreznega prostora, kjer naj bi gojiia kunce. Zato
sva morala zaprositi za nadomestno gradnjo našega starega ob-
jekta, ki je absolutno premajhno, saj rabiva za farmo s stotimi
samicami objekt velik 9-krat 30 metrov v eni etaži. Z lastnimi
sredstvi, ki so po nakupu stare kmetije že dokaj izčrpana, si
torej le gradnje ne bi mogla privoščiti. Zalo sva moraia zapro-
siti za kredite ter se tako povezati z zadrugo oz. s podjetjem za
odkup mesa.«

S kutero zadrugo sta se povezala?
»V kooperadjo sva stopila s Kmetijsko zadrugo Stična ter z

Emono, ki bo odkupila meso ter naju oskrbovala $ krmili ter z
notranjo opremo farme.«

Vama je znano, čeje doslej že kakšna kunčjafarma v Sloveniji,
ali bo mogoče vajina prva?

»Kolikor veva, doslej še ni nobene farme te vrste pri nas.
Prav tako »v povojih« kot je najina fanna je še neka kunčja
farma v okolid Celja. Tako lahko rečeva, da bo najina farma, če
že ne prva, pa ena prvih kunčjih farm v zasebni lasti v Sloveni-
ji. Na Dolenjskem pa menim, da bova prva....«

Veliko dela še čaka Sonjo in Rajka, preden se jima bo izpol-
nila njuna želja. Toda oba sta polna optimizma in mi veselo za-
trjujeta, da' bosta z vzrejo začela že to poletje. »Boš videla,
kako lepo bo na »našem« hribčku v Stični. Samo še velikega psa
morava kupiti...« mi odmeva v ušesih še, ko zapuščam njuno
stanovanje. Verjamem jima in sklenem. da ju poleti zopet obiš-
čem. Marjeta Roglič


